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De	werkgroep	BOVEN	heeft	verschillende	bestuurders	gevraagd	om	hun	bestuurlijke	ervaringen	met	
initiatieven	op	het	gebied	van	de	energietransitie	te	delen	zodat	ook	andere	bestuurders	daar	hun	
voordeel	mee	kunnen	doen.			
	
In	dit	verslag	delen	wethouder	Frank	van	Kuppeveld	(foto)1	en	programmamanager	ener-
gietransitie	Erik	Bulten	hun	bestuurlijke	ervaringen	met	de	geothermietoepassingen	die	al	
ruim	tien	jaren	in	de	Zuid-Hollandse	gemeente	Pijnacker-Nootdorp	plaatsvinden.	
	
De	gemeente	Pijnacker-Nootdorp	is	een	voorloper	als	het	gaat	om	het	toepassen	van	geo-
thermie.	Al	in	2010	hebben	twee	pionierende	glasbouwtuinders	(Ammerlaan	en	Duijves-
tijn)	in	de	gemeente	het	initiatief	genomen	om	met	aardwarmte	hun	kassen	te	verwarmen.	
Tropische	plantenkweker	Ammerlaan	was	in	2010	zelfs	het	eerste	sierteeltbedrijf	in	Ne-
derland	met	een	aardwarmte-installatie.	Inmiddels	zijn	er	meer	aardwarmteputten	ge-
boord.	Behalve	24	collega-kwekers	verwarmt	de	installatie	van	Ammerlaan	een	zwembad,	
een	school,	een	sportcentrum	en	543	woningen.	In	totaal	wordt	hiermee	12,5	miljoen	ku-
bieke	meter	gas	per	jaar	uitgespaard.	In	2021	won	het	aardwarmteproject	Ammerlaan	de	
EZK	Energy	Award	2020.2	
	
De	gemeente	is	volgens	Van	Kuppeveld	indertijd	beperkt	bij	beide	eerste	initiatieven	be-
trokken	geweest	(er	is	alleen	een	kleine	subsidie	ter	beschikking	gesteld)	omdat	het	vooral	
andere	partijen	zijn	die	een	formele	rol	hebben	in	het	proces.	De	minister	van	EZK	is	het	
bevoegde	gezag	voor	de	vergunningverlening.	Aanvragen	voor	de	verschillende	vergunnin-
gen	die	nodig	zijn	alvorens	een	aardwarmte-installatie	in	gebruik	te	kunnen	nemen,	verlo-
pen	dus	via	het	ministerie	van	EZK.	Het	ministerie	laat	zich	door	verschillende	partijen	ad-
viseren	zoals	TNO	(voor	een	technische	beoordeling),	SodM	(voor	een	risicoanalyse)	en	de	

 
1	Met	portefeuille	wonen,	duurzame	glasbouw,	grondzaken,	energietransitie	en	economie.	
2	Artikel	‘Gemeente	vaart	duurzame	koers	met	aardwarmte’	op	www.allesoveraardwarmte.nl	;	www.amer-
laan.nl.	
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Mijnraad.	De	provincie	en	waterschappen	toetsen	de	vergunning	voor	de	bescherming	van	
de	grondwaterlagen	door	het	indienen	van	een	zienswijze.	Van	Kuppeveld:	‘Wij	konden	
formeel	dus	ook	niet	zo	veel,	behalve	als	het	om	het	bestemmingsplan	ging.	De	veiligheids-
risico’s	zijn	toen	daarom	ook	niet	bij	ons	op	tafel	gekomen.	Dat	de	gemeente	een	regiefunc-
tie	zou	kunnen	spelen	bij	de	energietransitie	was	toen	ook	nog	helemaal	niet	aan	de	orde.’	
 

Rol	van	de	gemeente	volgens	het	Expertise	Centrum	Warmte	
Dat	de	formele	rol	van	de	gemeenten	nog	steeds	beperkt	is	bij	het	vergunningsverleningsproces	
geothermie	blijkt	ook	uit	de	handreiking	Geothermie	die	door	het	Expertise	Centrum	Warmte	is	
uitgebracht.	In	de	handreiking	is	te	lezen	dat	deze	rol	op	drie	momenten	tijdens	het	proces	kan	
plaatsvinden:	
• Voor	de	vergunning	‘toewijzing	zoekgebied’	adviseert	de	gemeente	‘het	ministerie	van	Eco-

nomische	Zaken	en	Klimaat	of	de	opsporing	en	winning	van	geothermie	past	binnen	de	tran-
sitievisie	warmte	en	lokale	warmtevisies.	Ook	geeft	de	gemeente	advies	over	de	bestaande	en	
voorgenomen	mogelijkheden	van	de	ondergrond	in	het	gebied.’	

• Tijdens	de	beoordeling	van	de	startvergunning	kan	de	gemeente	vragen	om	‘aandacht	voor	
andere	ondergrondse	activiteiten	binnen	de	startvergunning.’	

• Voor	de	vervolgvergunning	wordt	er	door	het	ministerie	‘soms	ook	advies	van	decentrale	
overheden	gevraagd.	Dit	is	alleen	als	er	ten	opzichte	van	de	startvergunning	nadeliger	effec-
ten	voor	de	omgeving	worden	verwacht.’	

	
Inmiddels	lopen	er	in	Pijnacker-Nootdorp	verschillende	andere	initiatieven	voor	geother-
mietoepassingen.	Zo	ontstond	een	aantal	jaren	geleden	bij	de	gemeente	de	ambitie	om	ge-
othermie	in	te	zetten	voor	het	aardgasvrij	maken	van	de	woonwijk	Klapwijk.	Deze	ambitie	
paste	bij	een	veel	grotere	opgave	om	de	infrastructuur	van	Klapwijk	te	verbeteren.	De	bo-
dem	in	Klapwijk	is	sinds	de	aanleg	namelijk	Ylink	gedaald,	de	riolering	functioneert	niet	
goed	en	regenwater	blijft	lang	op	straat	staan.	Toen	bleek	dat	ontwikkelaar	Wayland	van	
plan	was	om	een	geothermiebron	te	boren	voor	glastuinbouwbedrijven	in	Pijnacker-Oost	
diende	zich	de	mogelijkheid	aan	om	ook	de	nabijgelegen	woonwijk	Klapwijk	hierin	me	te	
nemen.	De	gemeente	diende	in	2020	een	aanvraag	in	om	deel	te	nemen	aan	het	Pro-
gramma	Aardgasvrije	Wijken	en	ontving	een	landelijk	subsidie	van	€	7,5	miljoen	om	haar	
ambitie	te	helpen	verwezenlijken.	De	doelstelling	is	dat	vanaf	2026	69	bedrijven	en	1.400	
woningen	van	aardwarmte	worden	voorzien.3		
	
Van	Kuppeveld	en	Bulten	vinden	het	aantal	partijen	dat	op	afstand	van	de	gemeenten	een	
formele	rol	speelt	in	het	vergunningverleningsproces	geothermie	inmiddels	een	bestuur-
lijk	aandachtpunt.	Dit	komt	vooral	ook	door	de	aandacht	die	er	de	laatste	jaren	is	geweest	
voor	de	aardbevingen	in	Groningen.	Van	Kuppeveld:	‘Zodra	inwoners	horen	dat	er	initiatie-
ven	voor	boringen	zijn,	voor	welke	toepassing	dan	ook,	is	de	reYlex:	dat	leidt	tot	situaties	
zoals	in	Groningen.’	Om	de	zorgen	van	inwoners	tijdig	te	kunnen	wegnemen,	zo	stelt	Van	
Kuppeveld,	is	communiceren	essentieel.	Aangezien	de	gemeente	doorgaans	niet	aan	de	
voorkant	op	de	hoogte	wordt	gebracht	van	de	aanvragen	–	‘net	als	onze	inwoners	moeten	
wij	het	in	de	krant	lezen’	–	kan	zij	haar	inwoners	ook	niet	tijdig	informeren.	Van	Kuppeveld	

 
3	Programma	Aardgasvrije	Wijken	(2012).	Klapwijk	gemeente	Pijnacker-Nootdorp	–	Verslag	re9lectieve	motor.	
Ministerie	van	EZK,	IPO,	VNG	en	Uni	van	Waterschappen	;	www.waylandenergy.nl.		

http://www.waylandenergy.nl/
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en	Bulten	pleiten	daarom	voor	een	integrale	benadering	waarmee	ze	vooral	bedoelen	dat	
de	verantwoordelijken	voor	het	vergunningverleningsproces	hen	proactief	informeren	
over	nieuwe	initiatieven	zodat	de	gemeenten	vervolgens	haar	inwoners	daarover	kan	(la-
ten)	informeren.	Het	gaat	daarbij	vooral	om	een	uitleg	van	het	proces	of	in	het	geval	van	
Klapwijk	welke	technische	aanpassingen	nodig	zijn,	en	het	wegnemen	van	gepercipieerde	
‘Groningse	veiligheidszorgen’.	Bulten:	‘Inwoners	willen	simpelweg	weten	wat	de	conse-
quenties	voor	hen	persoonlijk	zijn.’		
	

Behoefte	aan	informatie		
Vanuit	verschillende	belangen,	maar	ten	minste	vanuit	de	behoefte	aan	informatie,	houden	be-
wonersverenigingen	in	de	gemeente	Pijnacker-Nootdorp	zich	bezig	met	de	geothermietoepas-
singen.	Zo	is	in	februari	2022	de	Belangenvereniging	Warm	Klapwijk	(BWK)	speciaal	opgericht	
om	zoals	zij	zelf	zegt	namens	haar	leden	mee	te	kunnen	praten	over	beslissingen	in	de	warmte-
transitie	van	haar	wijk.	In	een	van	de	nieuwsbrieven	van	Warm	Klapwijk	stelt	ze	dat	‘we	onze	
energie	vooral	steken	in	de	gesprekken	met	de	gemeente	en	het	inhoudelijk	bijblijven’.4	
	
De	bewonersvereniging	Delfgauw	houdt	zich	onder	andere	bezig	met	een	proces	waarin	een	
warmtewinningsplan	voor	de	twee	pionierende	glastuinbouwers	bij	het	ministerie	van	EZK	is	
ingediend.	Eind	2021	ontdekten	enkele	bewoners	dit	toen	het	ministerie	van	EZK	de	bewoners	
die	in	een	bepaalde	straal	om	de	beoogde	aardwarmteboringen	wonen	daar	middels	een	brief-
kaart	van	op	de	hoogte	bracht.	Uit	een	bestudering	van	de	aanvraag	bleek	dat	de	boringen	niet	
beperkt	zouden	worden	tot	de	grond	onder	het	terrein	van	de	aanvragers,	maar	onder	andere	
ook	onder	de	wijk	Emerald	Delfgauw	zouden	lopen.	Op	de	website	van	de	bewonersvereniging	
Delfgauw	is	te	lezen:	‘We	vinden	aardwarmte	een	bruikbare	alternatieve	duurzame	energiebron	
t.o.v.	kolen,	olie	en	gas.	Dat	echter	wel	onder	de	voorwaarde	dat	het	werkelijk	volstrekt	veilig	is	
en	je	de	naaste	omgeving	bijvoorbeeld	niet	later	opzadelt	met	nadelige	bijeffecten,	zoals	verzak-
kingen	en	bodemtrillingen	en	men	de	onverhoopte	schades	op	een	lastige	wijze	zelf	moet	gaan	
verhalen	op	de	veroorzaker.’5	En	dus	ontstond	de	Initiatiefgroep	Verantwoord	Geothermie	in	
Pijnacker-Nootdorp	die	niet	alleen	een	document	heeft	opgesteld	om	uit	te	leggen	hoe	het	speel-
veld	van	geothermie	er	in	de	gemeente	Pijnacker-Nootdorp	uitziet6,	maar	ook	een	zienswijze	op	
het	waterwinningsplan	heeft	ingediend:	‘Toen	ze	destijds	in	Groningen	naar	aardgas	gingen	bo-
ren,	zou	dat	ook	zonder	risico	zijn.	Intussen	zijn	we	1.500	aardbevingen	verder	en	zitten	de	
mensen	daar	met	de	narigheid.	Er	waren	dus	wel	degelijk	risico’s	voor	de	bodem	maar	de	aan-
sprakelijkheid	voor	de	gevolgen	daarvan	is	nooit	goed	geregeld	en	de	ontstane	schade	is	in	veel	
gevallen	nog	niet	vergoed	of	opgelost.	Dat	willen	wij	hier	koste	wat	kost	voorkomen.	Niemand	
weet	op	dit	moment	wat	op	de	langere	termijn	de	gevolgen	kunnen	zijn.	De	vergunningen	wor-
den	verleend	voor	een	periode	van	35	jaar.	We	willen	dat	heel	precies	wordt	verwoord	wie	ver-
antwoordelijk	en	aansprakelijk	is	als	er	zich	problemen	voordoen.	Ook	als	een	exploitant	er	niet	
meer	is	of	in	gebreke	blijft,	mag	de	omgeving	daar	niet	de	dupe	van	zijn.’7	
	

 
4	Nieuwsbrief	BWK	van	8	oktober	2022.	
5	www.bewonersverenigingdelfgauw.nl.				
6	Initiatiefgroep	Verantwoord	Geothermie	in	Pijnacker-Nootdorp	(2022).	Wild	west	geothermie	in	Pijnacker-
Nootdorp?	
7	Artikel	‘Iedereen	moet	blij	kunnen	worden	en	blijven	van	aardwarmte’	van	6	januari	2022,	op	www.telstaron-
line.nl.  

http://www.bewonersverenigingdelfgauw.nl/
http://www.telstaronline.nl/
http://www.telstaronline.nl/
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De	hierboven	beschreven	opinies	geven	aan	dat	eerdere	communicatiepogingen	van	de	ge-
meente	in	het	kader	van	het	plan	van	aanpak	voor	aardgasvrije	wijken	met	gebruik	van	geother-
mie	als	warmtebron	niet	alle	bewoners	heeft	bereikt.	BOVEN	schreef	al	eerder	dat	communicatie	
over	de	energietransitie	veelal	pas	landt	als	bewoners	de	consequenties	van	een	beslissing	voor	
henzelf	scherp	voor	ogen	krijgen.8	

	
Na	eerdere	onlinebijeenkomsten	vanaf	2020	(vanwege	corona)	heeft	de	gemeente	in	okto-
ber	2022,	mede	op	verzoek	van	de	Initiatiefgroep	Verantwoord	Geothermie,	een	inloopbij-
eenkomst	georganiseerd.	Dit	met	medewerking	van	het	ministerie	van	EZK	en	de	SodM	
omdat	de	gemeente	inmiddels	wist	bij	welke	contactpersonen	van	deze	organisaties	ze	kan	
aankloppen	om	een	inhoudelijke	uitleg	te	geven.	Tijdens	de	bijeenkomst	hadden	verschil-
lende	bij	het	geothermieproces	betrokken	partijen	een	eigen	standje	zodat	de	inwoners	
een	uitleg	konden	krijgen	over	(de	werking	van)	geothermie.	Naast	de	gemeente	waren	
zoal	aanwezig	aardwarmteproducenten,	het	ministerie	van	EZK,	TNO	en	SodM.	De	bijeen-
komst	is	door	ongeveer	80	inwoners	bezocht	en	gezien	de	reacties	die	de	gemeente	kreeg	
is	dit	als	positief	ervaren.	Maar	stelt	Bulten	‘het	waren	wel	vooral	mensen	van	bewoners-
bewegingen,	omdat	de	meeste	inwoners	eigenlijk	niet	echt	geı̈nteresseerd	zijn	en	denken	
“het	zal	mijn	tijd	wel	duren”.’	Van	Kuppeveld	vult	daarop	aan	dat	inwoners	de	Groningse	
veiligheidszorgen	ook	wel	als	breekijzer	gebruiken	om	hun	overlastzorgen	te	adresseren.	
	
In	aanloop	naar	de	inloopbijeenkomst	van	oktober	2022	heeft	de	gemeente	een	nieuws-
brief	opgesteld	waarin	zij	op	een	toegankelijke	wijze	informatie	verstrekt	over	aard-
warmte.	De	nieuwsbrief	is	verschenen	in	de	lokale	krant.	Hierin	werd	ook	ingegaan	op	de	
veiligheid	van	aardwarmte.	
	
	
	
	
	
	
	
	
	
	
	
	
	
	
	
	
	
	
	

 
8	BOVEN	(2022).	Burgerbetrokkenheid	bij	de	risico’s	en	onzekerheden	van	de	energietransitie.	
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Van	Kuppeveld	en	Bulten	zien	geen	meerwaarde	om	het	informeren	over	geothermietoe-
passingen	aan	de	veiligheidsregio	over	te	laten	die	een	wettelijke	taak	heeft	als	het	om	risi-
cocommunicatie	gaat.	‘Communicatie	vanuit	de	veiligheidsregio	komt	toch	minder	goed	
aan.’	Ook	zien	zij	geen	meerwaarde	om	het	bevoegd	gezag	te	worden	van	de	vergunning-
verlening	te	worden,	en	vanuit	die	rol	meer	invloed	uit	te	oefenen	op	het	proces.	Van	Kup-
peveld:	‘Daarvoor	is	onze	organisatie	ook	niet	geëquipeerd.	Onze	meerwaarde	ligt	vooral	
in	het	aan	elkaar	knopen	van	de	verschillende	partijen	om	onze	inwoners	op	een	goede	
manier	te	kunnen	informeren.’	
	
Van	Kuppeveld	benadrukt	tot	slot	dat	het	van	groot	belang	is	om	als	alle	betrokken	over-
heidslagen	en	organisaties	als	één	overheid	op	te	treden	omdat	de	inwoners	dat	simpel-
weg	verwachten.	Dit	vergt	inzet	en	discipline	van	alle	overheidsactoren	om	samen	een	vol-
doende	veilige	energietransitie	mogelijk	te	maken.	
	

Voorkomen	van	bestuurlijke	fragmentatie	
BOVEN	schreef	eerder	over	het	risico	van	bestuurlijke	fragmentatie	dat	optreedt	als	overheids-
organen	niet	als	onderdeel	van	één	overheid	willen	opereren:	‘een	deel	van	de	besluitvorming	
over	initiatieven	voor	de	energietransitie	ligt	op	nationaal	niveau	via	bijvoorbeeld	het	instru-
ment	van	het	rijksinpassingsplan	uit	de	huidige	Crisis-	en	herstelwet	(dat	zal	worden	opgeno-
men	in	de	Omgevingswet).	Soms	ook	wordt	door	een	naburige	gemeente	besloten	over	een	initi-
atief	op	het	grondgebied	van	die	gemeente	met	effecten	op	uw	gemeente.	In	beide	gevallen	be-
staat	het	risico	op	bestuurlijke	fragmentatie:	overheden	die	verwijzen	naar	een	andere	overheid	
als	verontschuldiging	dat	het	risico	niet	aan	hen	te	wijten	is.	Uiteindelijk	is	uw	inwoner	vooral	
geholpen	als	de	verschillende	bestuursorganen	gezamenlijk	optrekken,	rationeel	redenerend	
vanuit	het	algemeen	belang	maar	met	een	empathisch	oog	voor	lokale	belangen.	Het	is	daarom	
ook	een	bestuurlijke	opgave	om	de	verschillende	betrokken	regionale	samenwerkingsverbanden	
zoals	de	RES-regio’s,	de	Omgevingsdiensten	en	de	Veiligheidsregio’s	integraal	te	laten	adviseren	
in	plaats	van	divergerend	vanuit	alleen	het	eigen	specialistische	perspectief.’9	

	
	
	

 
9	BOVEN	(2021).	Vragen	en	antwoorden	over	de	bestuurlijke	omgang	met	veiligheidsrisico’s	van	de	energietransi-
tie.	


